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] Sledelig Jul! t 
~ De ivrigste blant oss ha r a ller ede hatt a nledning til a pmve skiene, ~ 

~ 
og det f0rs t e a dventslys er tent. Tiden er kommet da vi gjerne ~ 
r eflekterer over a r et som gar mot sin slutt. Va re meda rbeidere sp0r 
seg vel ogsa hvilken motgang og hvilken fremgang som aret har 

~ bragt med seg for var bedrift - va r f elles arbeidsplass. ~ 

(c) Var sammenslutning m ed Nordenfjelske Treforedling er i !0pet @ 
~ av aret fulgt opp og g jennomf0rt p i\. det pra ktiske plan. Sa marbeids- e 

~ 
pa rtner e i a ile grener av virksomhet en har lrert hverandre fl. kjenne, ~ 
og fra.Ranheims side k a n vi s ift fast a t de forhil.pninger som vi gjorde 6l 
oss i startfasen i stor grad har slil.tt til. Med den helhetsl0sning som ( 

~~ nil. er oppnil.dd har bedriften en tryggere utgangsposisjon for sin ~ 
videre utvikling. Konserndannelsen har f0rt med seg et st0rre og 
rikere industrielt milj0 som virker ansporende og inspirerende i vil.rt 

~ 
daglige virke. ~~ 

Som kjent har konsernet i !0pet av il.r et vokset sterkt ved sammen
slutning m ed Orkla Skogindustri og ved overtakelse av flere st0rre 

~~ t relastbruk i 0sterda len-So!0r. N avn et er endret til Norske Skog- ~ 
industrier A /S, og m ed nrermere 2500 ansatte og en il.rsomsetning pi\. 
over 500 mill. kroner er konsernet n il. et av la ndets st0rste industri-

~ foretagender. ~ 
~ Arets sentrale sp0rsmil.l var om vil.rt la nd skulle bli tilsluttet EF. ~ 
:1. N il.r vi n il. som nasjon ha r sagt nei til dette samarbeid, mil. ogsil. vi 
~ pi\. R anheim trekke konsekvensene derav. Som vi orienterte om foran ~ 
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valget, mil. vi i den nil.vrerende situasjon r egne med st0rre usikkerhet ~ 
.:J for den fremtidige utvikling, h0yere tollbelastning for vil.r eksport, ~ 
@ ved siden av a ndre ulemper. Med forenede krefter og en h elhjertet @ 
~ innsats fra hver enkelts side mil. vi aile pr0ve fl. komme over disse ~ 

~ 
vansk eligheter . Vi kan bare hil.pe a t vil.re myndighet er pi\. sin side ~ 
bidrar til levelige vilkil.r for vil.r trefor edlingsindustri g jennom sin 
avgiftspolitikk og ikke minst ved fl. ta h ensyn ogsil. til industriens 

~ 
kra v i de forestil.ende forhandlinger om en handelsavta le med EF. ~ 

0konomisk sett tegner il.ret til fl. bli noe bedre enn 1971. En viss ® 
produksjons0kning, en bedre ordrestruktur, kombinert med intern ~ 

:1. rasjonalisering er blant de f aktorer som h a r bragt oss et stykke 11,_ 

~ fremover. Ka pasitet en i sekkefabrikken er i il.r ets !0p 0kt betra ktelig ~ 
1 ved anskaffelse av nye maskiner. I b0lgepappfabrikken er det bygget e 
:1. til et st0rre lagerloka le og a nskaffet en ny printer slotter, og om et t_ 
@ par mil.neder er vil.r nye avdeling for pa ppemballasje satt i drift. Og ® 
~ innen il.r sskiftet vii ogsil. det nye papirlager vrere g jenreist etter ~ 
.:J brannen . Disse nyervervelser vii g i oss en bredere basis for fortsatt ~ 
~ fremgan g, og med !itt hjelp a v den lenge ventede konjunkturoppgang ~ 
1 skulle utsiktene for 1973 tross alt vrere gode. e 
~ Til slutt vii jeg pi\. bedriftens vegne takke vil.re m edarbeidere for ~ 
~ samarbeidet i det gamle il.r, og jeg 0nsker hver isrer en ~ 

~ GLEDEUG JUL 0~ AL ' 
~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~ 
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RANHEIM PAPIRFABRIKK 

RAN HElM 

v ar julefeiring har i mange ar vcert 
under sterk kritikk. Men O la Nordmann 
lar seg ikke rokke. H an ve t hvordan han 
vil ha julen. Den bygger pa solid, gm~I 

mel tradis jon, paplusset tydelige m erker 
'lu natidens hoye levestandard . For en 
gangs skyld vend er han det do ve oret til 
ro jJe t om sult og elendighet u te i verden 
og blir i stedet raus og gavmild mot sine 
egne, familie og venner. 

M en ikke alle krav han stiller til julen 
lar seg male i forbruk av penger eller i 
anvendt tid til forb eredelser. Til julen 
horer ogsa en s t emning sam klmt skilla 
den u t fr a dager elfers. Og molivene pa 
vare julekorl bl . a. er en klar indikasjon 
fJa hva del er sam rorer seg inne i ass 
na ved juletider. Selv moderne stilisert 
form giving rorer ikke ved d el lradisjo
nelle innhold . 

S vakesl star kanskje julens budskap 
for vaT bevissthet. H er synes mod erne 
krilikk og tenkning a ha vcert m er vel
lykket i sine framstol. D e aller fleste 
deltar riktignok for tsatt i det gamle sere
moniell sam horer hoytiden til. lvf en 
m ange har nok store vansker med a 
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tillegge disse ting noen scerlig betydning. D ette er i og for seg ikke noe 
nytt. D et nye er at m ens man tidligere stilte seg s k e pt is k til jule
evangeliets beretning, tror man na at det ogsa er b ev ist at man her 
har m ed et fromt eventyr a gj@re. Men i denne tro vil vi erklcere var 
uenighet. ]uleevangeliet star likt m ed vart bibelske kildemateriale for 
@vrig. Vi kan betvile dets troverdighet, m en ikke motbevise den. O g at 
barnet i krybben er Cuds S@nn og den Frelser Cud har sendt til verden, 
kan selvsagt ogsa betviles, m en keller ikke motbevises. 

For an dette barnet star alle likt til alle tider. H er befinner man seg 
pa troens omrade, klart tilkalt i et budskap om frelse. O g var avgj@relse 
i denne sak kan ikke skje hverken pa tradisjonens eller m ed fornuft ens 
st@tte. H er er det andre deler av var personlighet sam trer i funksjon . 
D et er utlevering av selve n@kkelen til var personlighet, var vilje, det 
her star om, den m akt sam dominerer bade var tenkning og vare hand
linger. Vi aner da ogsa rent instinktiv t at det m edfMer en viss risiko a 
innlate seg med ] esus. V ar reserverte holdning til ham er betinget av 
var anelse om at vi star overfor en person sam kan gi vart selvliv en 
hard m edfart og sam utfordrer til et liv annerledes enn vi matte @nske 
det . Budskapet har ikke mistet sin kraft, m en mange har mistet frimodig
heten til a slippe det inn pa seg. Paulus' reservasjonsl@se pastand om at 
«Evangeliet er en Cuds kraft til fr else for hver den sam tror» star fortsatt 
ved m akt. Men frelse i den mening Bibelen tillegger den, kan umulig 
virkeliggj@res uten at det skjer noe med ass. Og det er den avgj@relse 
vi stadig star overfor nar vi h@rer julebudskapet: Vil jeg la dette skje 
med meg? 

M ed @nske om en god jul. 
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Bed riftsdemokrati 
I lov av 12. mai 1972 om endringer 

i lov om a ksjeselskaper er de ansatte 
sikret r ett til representasjon i aksje
selskapers styre og i bedriftsforsa m
lingen. Den vedta tte lov gjelder for 
selskaper som driver ber gverksdrift 
og for selskaper som driver industri
virksomhet , og g jelder sil.ledes inntil 
videre ikke i de 0vrige nreringer . I det 
etterf0lgende skal vi pil. a nmodning 
gi en generell orientering om !ovens 
innhold og det utkast til forskrifter 
som er uta rbeidet av Kommunal- og 
Arbeidsdepartem entet . 

Av Ioven frem gil.r det at selskap 
som i de siste 3 r egnskapsil.r g jennom
snittlig ha r ha tt mer enn 50 a nsatte, 
k a n et flerta ll av de ansatte kreve at 
inntil 1/3 dog minst 2 av styrets m ed
lemmer m ed varamenn velges av og 
bla nt de a nsatte. 

I selskaper som i de 3 siste regn
sk a psil.r g jennomsnittlig ha r ha tt mer 
enn 200 ansatte skat det velges en be
dr iftsforsamling p il. minst 12 m edlem
m er istedenfor r epresentantskap . 2/3 
av m edlemmene med varam enn vel
ges av gen eralforsamlin gen. 1/3 av 
m edlemmene m ed va ra menn velges 
av og bla nt de a nsatte. 

I selskaper som har bedriftsforsam
ling velger bedriftsforsamlingen a ile 
styremedlemmer og forretningsf0rer 
hvor vervet medf0rer sete i styret. 

Bedriftsforsamlingen k a n vedta a n
befalinger til styret om en hvilken 
som h eist sak. Etter forslag fra styret 
treffcr bedriftsforsamlingen avgj0rel
se i saker som g jelder investeringcr 
av betydelig omfang i forhold til sel
skapets resurser, eller rasjonalisering, 
eller omlegging av driften som vii 
m edf0re st0rre endr ing eller omdispo
nering av arbeidsstyrken. Vedta k som 
treffes av bedriftsforsa mlingen kan 
ikke overpmves av generalforsamlin
gen . 

I selsk aper m ed over 200 ansatte 
hvor det etter aksjeloven skal opp
rettes bedriftsforsamling, skal det 
senest p il. den f0rste ordinrere general
forsamling etter 1. ja nuar 1973 fast
settes antall m edlemmer i bedrifts
forsamlingen . Aksjonrerene velger her 
sine m edlemmer og varamenn til be
driftsforsa mlingen. 
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Senest 14 dager etter at denne ge
neralforsamlingen er holdt skal det 
for valg a v de a nsa ttes r epresentanter 
opprettes et valgstyre. Va lgstyret 
skal best il. av minst 3 personer med 
stemmerett, hvora v en formann og en 
viseform a nn. De a nsatte og selska
pets ledelse sk a l h a a nledning til il. fil. 
minst en r epresentant i valgst yret. 
Va lgst y ret skal fastsette da toen for 
valget og kunngj0re denne med en 
frist pil. 2 m il.n eder . Va lgstyret skal 
s0r ge for a t det foreligger en liste 
over de som ha r stemmerett. Alle som 
pil. valgdagen h a r vrert ansatt i sel
skapet i hovedstilling i minst 3 mil.ne
neder ha r stemmerett ua nsett a lder , 
organisasjonsforhold eller om m a n er 
sil.k alt h0yere funksjonrer eller arbei
der . For il. k unne bli valgt mil. man 
imidlertid vrere m yndig og for 0vrig 
tilfredsstille de k rav som a k s jeloven 
stiller og ha vrert i hovedstilling i 
selskapet sammenhen gende i minst et 
il.r f0r valgdagen . Valgstyret skal 
lede valget og utarbeide n0dvendige 
retningslinjer for g jennomf0ringen. 
Va lgstyret vii oppfordre til fors lag p il. 
kandidat er, vurdere om disse t ilfreds
stiller de fastlagte k rav, og under 
S0ker om de fores lil.tte kandidater er 
villig til il. motta valg. De godkjente 
forslag pil. kandidater til valget skal 
kunngj0res senest 7 dager f0r valg
dagen. 

Selve valget skal finne sted senest 
3 mil.neder etter at forannevnte gene
ralforsamling er holdt. De ansatte 
velger medlemmene til bedriftsfor
samlingen direkte av og blant de 
som er ansatt i selskapet. Valget skal 
vrere hemmelig og skriftlig . Valget 
skal foregil. som flertallsvalg. Der
som imidlertid 1 /3 eller minst 200 
av de ansatte skriftlig krever det 
senest 6 uker f0r valgdagen, skal val
get foregil. som forholdsta llsvalg. 

Alle medlemmer av bedriftsforsam
lingen h a r rett t il il. foreslil. m edlem 
m er til styret. Den som skal velges 
m il. tilfredsstille de krav ak sjeloven 
stiller. Dersom et medlem eller en 
varama nn i bedriftsforsamlingen blir 
valgt som m edlem eller varamann i 
styret opph0rer vervet som m edlem 
av bedriftsforsamlingen og varaman-



nen tar hans plass for resten av valg
perioden . Bedriftsforsa mlingens valg 
av medlemmer t il styret sk a l dersom 
1/3 av medlemmene i bedriftsforsam
lingen krever det forega som for
holdstallsvalg. 

Imidlertid er det klart a t de repre
sentasjonsregler som Ioven og de ut 
a rbeidede forskrifter fastsetter, ikke 
umiddelbart vii passe sa godt i a ile 
de typer bedrifter Ioven omfatter. 
Srerlig for konsernbedrifter s lik til
fe llet er for va rt vedkommende, er be
stemmelsene ikke uten videre anvend
bare om man skal kunne oppfylle de 
intens joner Ioven ha r om bedriftsde
mokrati. Det blir derfor opprettet en 
nemnd hvortil bedriftene k a n s0ke om 
unntak fra Ioven om forskriftenes reg
ler dersom Ioven om forskrift ene vii 
m edf0re vesentlige ulemper eller er 
uhensiktsmessige for g jennomf0rin
gen a v de ansattes rett til r epresenta -

s jon i selskapets besluttende organer. 
Det heter i forskr iftene til Ioven a t 
det ved avgj0relser i slike tilfeller 
sk a l legges vekt pa bl. a. om selskapet 
st a r i et s likt forhold til et eller fler e 
andre selskaper a t !ovens ordning 
ikke passer. Det tenkes da her spesi
elt pa konsernbedrifter . 

Dersom nemnda innvilger unntak 
fra Ioven og forskriftenes regler, k a n 
en sette vilka r for unntaket. Slike 
vilka r skal ta sikte pa a et a blere r e
presentasjonsordninger som i st0rst 
mulig grad sikrer de a nsatte m edbe
stemmelsesrett som er i samsvar med 
det forma l Ioven skal t ilgodese. 

Var bedrift, som er en del a v k on
sernet Norske Skogindustrier A /S, vii 
omfa ttes av de ordninger som blir 
g jeldende for konsernet . Hvilke ord
ninger dette vii bli er det for tidlig a 
si noe om, men disse sp0rsmaJ er for 
tiden under utredning. 

K. H . 

Bed riftsutval get 
Protokoll fra m0te 26. september 1972 

Bedriftsutvalget ved Norske Skog
industrier A /S , Divisjon R a nheim Pa
pirfabrik, holdt m 0te i konfer anse
rommet i mek. verksted fra kl. 1800. 

Til stede: Fredrik Kirer, Gunnar 
Borha ug, Erling Dyblie, Kjell Hilma r
sen, A udun M0ller , 0istein Sak svik, 
P eder Myhre, Erl. Wiik, Aud Eidem, 
Arnfinn Knutsen, Aksel Berge, Arn e 
R eitan, Morten Lillefloth. 

Forfa ll : J ohan Svendsen . 

Dagsorden: 
1. Orienterende m eddelelser fra 

bedriftsledelsen 
2. Effektivisering 
3. Avdelingsutvalg 
4. Spisested pa R a nheim 
5. Eventuelt 

a. PM 3's f remtid 
b. R anheimsgarden, gardsbruket 
c. T0mmep!ass i fj rera 
d. Parkeringsplasser 
e. Prospektkort over bedr iften 

m ed omegn 

4 

I sin oversikt over den aktuelle situ
asjon omtalte Fredrik Kirer utsiktene 
for bedriften etter a t det na er av
klart a t Norge kommer til a stii uten
for EF. Som det n a er blitt forklart 
i redegj0relser til va r e meda rbeider e, 
vii denne situas jon m edf0re en us ik
ker fremtid for va r bransje og for 
va r bedrift . Dersom va r eksport til 
England blir tollbelagt , betyr det en 
utgifts0kning for oss pa ca. 2 mill. 
kroner pr. a r , og vi k a n ba re hape at 
Norge i en ha ndelsavta le med EF k a n 
oppna lempninger i t ollbestemmelsene 
slik a t vi k an unnga slike ekstra
uttellinger som det i dagens situas jon 
ikke er mulig a finne dekning for. 
R esultatet a v fo lkeavstemningen vii 
m atte medf0re en r evurdering av kon
sernets investeringspla ner, noe som 
i sin t ur ogsa vii ber0re R a nheim. 
Det er saledes f. eks. helt uvisst hva 
tid vi k a n r egne m ed en fornyelse av 
cellulosefabrikken. Ett er imidlertid 
sikkert, at de ekstra vanskeligh et er vi 



kommer til a m0te i tiden fremover 
vil k reve en ek stra innsa t s a v hver 
enkelt a v oss, m en vi rna hape a t vi 
m ed felles a nstrengelser og i godt 
sa marbeid sk a l kunne over vinne disse 
vanskeligh et ene. 

Driftsm essig h a r vi den senere tid 
oppna dd en viss bedr ing f0 r st og 
frem st ved en bedre ordrestruktur og 
m er rasjonell produksjon . Prisen e pa 
va r e produkter har vrert uforandret 
g jennom h ele aret . Vi er blitt paf0rt 
betydelig tap etter devalueringen av 
pund st erling i juli. Som f0lge av be
stemmelsene om prisstopp k a n vi i!dce 
r egne m ed generell 0lm ing a v inn
landsprisene. H va a ngar ek sport, er 
det h a p om en viss pris0kning mot 
slutt en a v aret. Omkostningene rna vi 
regne m ed vil 0k e i tiden f remover, 
slik a t vi tota lt sett rna innstille oss 
pa enn ytterligere innsnevring av var 
fo rtjenestem argin som ba re k a n k om 
penser es ved intern eff ek tivisering . 

Kirer om ta lte brannen i p apir lage
ret 6. juli og uttryk te stor anerkjen
n else for godt utf0rt arbeid ba de til 
brannmannskapene og til de som har 
ha tt a lt st revet m ed oppr ydding og 
oppgje r etter bra nnen. Lageret vil 
v rere g jenoppbygget a llerede i desem
ber. 

Kire r henviste til de m eddelelser 
som er sendt ut vedr0rende nedleg
gelse a v limbanda vdelingen. Ba k grun
nen fo r dette er a t m a rkedsgrunn
laget pa lengere s ikt ikke a ntas a 
vrere tilstrekkelig for a opprettholde 
denne a vdeling. Ogsa i denne produk
s jonsgren gar utviklingen mot st0rre 
enheter , og vi har valgt i tide a t a 
lconnekvensene av dette. Det er inn
gatt en sama rbeidsavta le m ed R asch 
& Co. som er landet s ledende p rodu
sent av lim ba nd, og vi overt ar som 
leverand0r a v rapapiret til denne pro
duks jon . De a nsatte i limba ndavdelin
gen vil som kjent bli tilbudt a nnet 
arbeid ved bedriften. 

Vi sett er st ore forhapninger til a v
delingsutva lgene som nu er kommet i 
a rbeid . H er vii a ile m edarbeidere h a 
anledning til full m edvirkning i aile 
utredninger og p laner for den frem 
tidige utvikling i den enkelte avdeling . 

Gunnar Borha ug opplyste a t pro
duksjonen i papirfa brikken h a r gatt 
bra, bortsett f ra fortsa tte vanskelig
het er med PM 6. Det er na satt opp et 

progra m sammen med NEBB for a 
f inne apenbare feil som rna vrere til 
stede vedr0rende rel!!er og inst r umen
tering. 

Vi ha r fatt fo rbedret k vistma sse
system pa P M 5 og ny g uskgropbe
ha ndling for P M 6, som viser gode 
takter. Opplre ring av m a nnsk apene er 
fortsat t da rlig, og Borh a ug ga ut
trykk fo r stor tiltro til de n ye opp
lreringstilta k som n a set tes i gang. 

I etterbeha ndlingsavdelingen fors0-
k er vi a t r imme ranit-maskinen til 
0k et produksjon, slik det vii vrere 
behov for n a r den n ye st a nseavdelin
gen k ommer i drift . Pressverkene er 
revidert og pla nen om a br uke PM 3 
m ot or for d r ift av m askinen er na 
r ealisert. N y limtype er likeledes un
der utpmving, og det k a n fortsatt bli 
n0dvendig m ed ytterligere t eknisk e 
fo rbedringer pa m askinen. 
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For 0vrig m ente Borha ug a t pro
duks jonen i etterbeha ndlingsavdelin
gen har gatt bra og p roduktivitet en 
ha r vrert bra. Effektiviseringsforslag 
bearbeides for ark , asfa lt, krepp og 
hylseviklem askin ved arbeidskombi
nasjoner og m a nnsk a psreduksjon. -
Sortering av ark er fo rtsatt arbeids
krevende og k ost bart . 

Det har vrert en del problem er som 
f0lge a v brannen i papir lager et , ved 
a t det h a r vrert vansk elig a fa rarull 
unna, og dermed er det blitt en da rlig 
fly t i p roduksjonen. 

E rling Dyblie orientert e om a t ra
varene enna har samm e p riser som 
tidligere i a r , og a t det er en avven
tende t on e om p risene for neste ar. 
Cellulosen vi! trolig ga opp fra 1/1 
1973, m en det g jenstar a se om for
brukerne vi! a kseptere dette. F or 
0vrig er det et konstant kostna ds
press pa m askiner , deler og r ekvisita 
som 0k er va re omkostninger. 

Audun M01ler pekte i sin orien
tering pa a t cellulosefabrikk en f ikk 
en uheldig s ta rt etter ferien som f 0lge 
av problem et i soda huset , ved a t vif
t en som leverer forbrenningsluft 
ma tte r eparer es. Vi klart e a r eduser e 
gam mel beholdning av virke pa L0kka 
tid ligere i a r et inntil nytt virke ig jen 
ha r fylt opp p lassen . 

F yrkjelen er na godkjent for fj ern
betj en in g, og soda hus-betjeningen 
t rimmes i disse dager ved a t fyr b0-
terne er i soda huset . Angaende poly-



sulfidprosessen er det va nskelig fl. be
regne celluloseproduksjonen som f01-
ge av tilf0rsler utenfra , m en trolig 
ha r prosessen gitt utbytte0kning mot 
tidligere. 

Sekkefabrikken ha r ffttt nytt pro
duksjonsutstyr m ed to nye m askiner, 
og b0r kunne tilfredsstille salget for 
nest e ftr . 

I b0lgepappavdelingen har vi h a tt 
en a nnen ordresammensetning enn 
beregnet, m ed mye h ftndarbeid. Det 
er 0nskelig m ed st0r re andel a v stan
dardk asser. Produksjonen er plass
krevende, og vi m ft ofte ligge med 
store lagre. Lageret er ofte h elt fullt 
m ed ferdigvarer ogsft i produksjons
lokalene. 

Tra nspor t a vdelingen er vel den a v
deling som mest har m erket f0 lgene 
av bra nnen i papirlager et. Vi mistet 
bare en truck , m en vi h a r f ftt t lengere 
t ransportveier samt det forhold a t vi 
ha r lager pft Dora II, hvor vi m ft ha 
folk. Det har v~rt va nskelig fl. fft lftne 
truck er m ed klemmer. Imidlertid er 
det vist god innsats i transportavde
lingen, og ma n har holdt unna for 
m askinen e. Hvis v~ret blir dftrlig kan 
vi imidlertid gft en va nsk elig tid i 
m0te fremover. En ny truck er bestilt. 

0istein Saksvik orientert e om f0l
gende utviklingsarbeider : 

I cellulosefabrikken er polysulfid
kokem etoden med tilsetning av 1,6 % 
svovel, godkjent av R0ykska der ftdet. 
Fortsa tte kontroller av kokeutbytte 
med polysulfid-metoden pftgft r. 

I Papirfa brikken er nytt g uskgrop
r0reverk montert for PM 6. Fora nd
ringer i massesystem i forbindelse 
m ed insta llasjon en p ftgftr . Svovelsyre 
er n ft pftfylt svovelsyretank og fors0k 
starter i uke 40. Utbedringer av ut
skuddsoppl0sning bearbeides. 

I etterbehandlingsavdelingen er 
PM 3's drift satt inn pft klistremaskin 
og ser ut til fl. virke tilfredsstillende. 
I Sekkefabrikken er den nye hylse
maskin 4 og bunnlegger 4 pft det n~r
meste ferdig innkj0rt. Hylsemaskin 2 
og bunnlegger 1 vii i november bli 
overhalt. 

De bygningsmessige arbeider i den 
nye stanseavdelingen gftr etter planen 
og bygget er beregnet fl. v~re under 
tak i oktober. Hovedmaskinen er be
stilt og montasje er planlagt fl. starte 
i desember mined. 
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Anbud fra Gunnar Thesen A /S pft 
gjenoppbygging av lager er aksep
tert , og arbeidet beregnes ferdig f0r 
jul. Flytting av pa kkeri og nytt 
truckverksted utredes. 

Kjell Hilma rsen orienterte om 
mannskapssituasjonen og pekte pft at 
vi fremdeles ikke m a kter fl. l~re opp 
nyansatte i den utstrekning det er 
n0dvendig. s~rdeles store har prob
blemene v~rt i papirfabrikk og cellu
losefabrikken, hvor turn-over -proble
m en e er st0rst. Han understreket n0d
vendigh et en av a t a lle a nsatte gar 
hundre prosent inn for fl. g jennomf0re 
de oppl~ringstiltak som n ft settes ut 
i livet i h enhold til innstillingen fra 
L0nns- og Samarbeidsutva lget. Vi m ft 
fortsatt r egne m ed vansk elig m ann
sk a pssituasjon fremover mot vftren 
1973. 

Av nye interne og eksterne kurs og 
kursopplegg for videregaende opp
l~ring opplyste Hilma rsen at et 
driftsoperat0rkurs sulfatcellulose for 
celluloseavdelingen m ed intern st0tte
undervisning startet i oktober i ft r og 
gftr frem til april nest e a r m ed 10- 15 
deltakere. Videre startet driftsopera
t0rkurs papir for hovedavdelingen i 
september d. ft . og gftr frem til april 
neste ft r med 14 deltak er e. 

Vi ha r i h0st n ettopp avsluttet to 
grunnkurs i h enholdsvis kjemi for 
celluloseavdelingen og i fysikk for ho
veda vdelingen m ed intern st0tteunder
visning, og tilsa mmen 10 deltakere. 

Et nytt grunnkurs i kjemi for cel
luloseavdelingen m ed intern st0tteun
dervisning vii bli sta rtet opp fra fe
bruar n este ftr. I arbeidslederoppl~r
ingen ved NAF/IAL h a r vi to del
takere i et kursopplegg som startet i 
september og gftr frem til mars 1973. 

Utenom disse oppleggene vii det bli 
en rekke spesia lkurs som internt f0r
stehjelpskurs, internt kurs i papir
teknologi for salgsfolk, internt kurs 
for verneombud og internt kurs i tek
nisk tegning og sveisesymboler for 
fagarbeidere m. m . 

I en etterf0lgende sp0rsmfl.lsrunde 
til de orienterende meddelelser svarte 
Ki~r pft sp0rsmftl fra Arnfinn Knut
sen, at ftrsaken til brannen i papir
lageret ennft ikke er funnet. 

Erling Wiik viste til de problemer 
man hanskes med pft klistremaskinen, 
og mente at man kanskje ville oppnft 



bedre resultater om m an vender pla
tene pa klistremaskinen for a unnga 
krolling. Man har god erfaring m ed 
dette i b0lgepappavdelingen . P eder 
Myhre viste til tidligere erfaring pa 
maskinen og mente at ma n kun far 
gode resultater ved god innleggsrull 
og varme pa valsene. 

2. EffektiviseTing . 
3. A vdelingsutvalg . 

Punkt 2 og 3 pa dagsordenen valgte 
m an a beha ndle under ett, og Arnfinn 
Knutsen r efer ert e til hovedavt a lens 
samarbeidsbest emmelser, h vor det bl. 
a . pekes pa betydningen av a a rbeide 
for en sunn og riktig rasjonalisering. 
Ha n m ente imidlertid at bedriften 
f0rer en ensidig rasjona lisering, som 
g j0r at vi ikke kommer sa fort videre 
som 0nskelig. Som eksempel nevnte 
ha n at man i hovedavdelingen har 
lagt a lt til rette for rasjonalisering, 
men bedriften rna ha k rav pa en skik
kelig innsats fra a ile ansattc. 

P a sp0rsma l fra Kirer om hva ma n 
legger i ordet ens idig rasjonalisering, 
svarte Knutsen a t man tenker pa at 
det ikke g jennomf0res tilsva rende ef
fektivisering pa ledersiden. 

Kirer understr ek et at ordet ras jona 
lisering g jerne oppfattes som uteluk
k ende et sp0rsmal om nedskj rering av 
a rbeidsstokken. H a n m ente ordet ef
fektivisering var m er dekkende, idet 
sp0rsmal om besparelser i bem a nnin
gen ba re er en del av effektiviserings
sp0rsmalene. Kirer understrek et a t 
det er i felles interesse a finn e frem 
til bedre m a ter a g j0re tingene pa. 
Bedriften s0ker forbedring pa a ile 
sjikt og i a ile avdelinger i bedriften . 
Som eksempel pa noe av det som er 
g jort i den senere tid nevnte Kirer at 
pla nleggingsavdelingen har g jennom
f0rt en betydelig r asjona lisering ved 
bedre pla nlegging og omorganisering 
a v staben. For 3 a r siden ha dde vi 
utenlandsk e konsulenter i bedriften 
for a etablere 0konomiske styrings
systemer m ed budsjetter og kostna ds
kontroll. Dette arbeidet er n a pa god 
vei og er blitt et godt effektiviserings
redskap. Det er grunn til a under
streke at bedriften er like observant 
pa problemene hvor de enn matte 
vrere i bedriften . Om ensidighet skulle 
synes i enkelte avdelinger , er dette 
ikke tilsiktet . 
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Peder Myhre understrek et betyd
ningen av a t vi na kj0rer oss inn i en 
samarbeidsprosess til felles beste. 
H a n m ente ogsa a t ordet rasjona li
sering ikke smak er, og satte et sp0rs
malstegn ved om det ikke er flere a d
ministra torer pa g ulvplanet enn n0d
vendig. Likeledes pekte ha n pa a t et 
av avdelingsutvalgene ikke er kom
met i gang, fordi det skal vrere sagt 
fra ledende hold, a t na r bare avde
lingsutvalget kommer i gang sk a l vi 
nok fa til rasjona lisering . Slike ting 
mente Myhre svekker tilliten til det 
SJ.m arbeid ma n 0nsker a utvik!e. 

Hilmarsen opplyste at det for be
driftsledelsen ikke har vrert mulig a 
fa bekreftet a t det fra noe lederhold 
er g itt en slik uttalelse. Hilma rsen 
viste til at ha n ved oppstartingen av 
a ile avdelingsutvalg ha r understrek et 
at bedriftens intensjoner m ed a vde
lingsutvalgene ikke er a f a til en r a 
sjona lisering slik fo lkene tydeligvis 
har valgt a oppfatte ordet med ute
lukkende sp0rsm a! om mannskaps
reduks joner. Bedriftens intensjoner 
rned samarbeidsutva lgene er a f a til 
et bredt samarbeid pa a ile felter som 
a ngar avdelingenes virkeomra de, slik 
a t man sammen k a n finne frem til 
bedre mater a g j0re tingene pa for a 
sikre tryggest mulige og best mulige 
arbeidsplasser i tiden fremover. 

Borha ug pekte pa a t bedriften og 
den enkelte avdeling rna m akte a 0ke 
produksjonen pr. a nsa tt for a over
leve fremtiden. For kvalitetsbedring 
rna det systematisk og n0ye oppf0lg
ing ti l. H a n m ente ogsa at en g jen
sidig meningsutveksling vii bidra til a 
fj erne mistilliten t il hverandres g j0re
ma l. 

M01ler mente a t det i forbindelse 
med diskusjonen om hva ordet rasjo
nalisering innebrerer var n0dvendig 
a t a et tilba k eblikk pa hva som har 
skjedd i fabrikken. H an viste t il en 
rekke pra ktisk e eksempler fra de for
skjellige avdelinger om hvorledes ma n 
er k ommet frem til a ndre og bedre 
m a t er a g j0re tingene pa. 

Sa k svik pekte pa a t fagforeningen 
har vrert flitti g til a bruke rasjonali
seringsavdelingen og ha pet a t ikke 
misn0yen m ed bruken av ordet rasjo
na lisering likestilles med bruken av 
rasjonaliseringsavdelingen. - Myhre 
kunne gi s in tils lutning t il n0dven -



digheten av a ha rasjonaliseringsav
delingen, men mente m a n k a nskj e 
m ed fordel kunne se pa sp0rsmi\Jet 
om et nytt na vn pa a vdelingen . 

Kirer understreket betydningen av 
na a fa et a blert avdelingsutva lgene 
som fora hvor a nsatte og ledelse kan 
diskutere a ile sp0rsma l f0r avgj0rel
ser blir tatt. 

Han avrundet diskusjonen m ed a g i 
uttrykk for at det nok er en fe!le::J 
forstae lse a v hva avdelingsutva lgene 
sk a l sta for og hva de skal t a seg a v. 
H a n understreket a t det er n0dvendig 
a t vi hver pa va r plass g j0r vart til 
for a f0re arbeidet videre, at vi rna 
vrere !itt robuste og k la r e a trekke 
fra m det positive og verne om det. 
4. Spisested pa Ranheim. 

Feder Myhre ga en fyldig orienter
ing om fagforeningens drift av Fol
k ets Hus og opplyste a t fagforeningen 
har t att kontakt m ed Trondheim 
kommune m ed tanke pa et kommu
nalt engasjement eller drift av Fol
k ets Hus som et samfunnshus for ste
det. Befaring er a ller ede foretatt m ed 
fritidssjefen i kommunen . 

Fagforeningen mener a t stedet Jig
ger vel til rette for et a blering som et 
samfunnshus, hvor det i nrerhet en Jig
ger to idrettsbaner, k af e, fris0r og 
hvor m a n samtidig ha r muligh et er til 
utvidelse for ungdomstiltak. Utbyg
gingsmessig er det mulighet er ved 
a Iegge ig jen bekken og bygge ut i 
denne retning. 

Kirer ga uttrykk for bedriftens sym
pati for fagforeningens tanke om a se 
stort pa det og trekke kommunens 
engasjem ent h itover. H a n m ente dog 
a t dette vel er ua vhen gig a v sp0rs
m a det om k a ntine i bedriften . Det er 
et latent behov for k antine i bedriften 
som m a n k a nskje b0r se n rermere pa. 
5. E ventuelt. 
a) P a sp0rsmal om PM 3's fremtid, 

svarte Saksvik a t maskinen trolig 
rna r ives nar vi har behov for 
p lassen. 

b) P a sp0rsmalet om gardsdriften 
ved R a nheim Vestre, svarte Kirer 
at det er foret a tt en grundig ut
rednin g om gardens fremtidige 
drift, som f0 lge av darlig 0konomi 
ved bruket. Konklusjonen er blitt 
at det er n0dvendig m ed en om
legging ogsa som f0Jge a v a t det 
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er vanskelig med kvalifisert ar
beidskra ft og krav om moderni
sering av fj0set. Man har ikke fatt 
endene til a m0tes, og n a r m a n 
t enker pa fremtidig motorvei og 
traf ikkmaskin pa Ranheim, vil det 
vrere riktig a Iegge om driften i 
tide, m ed avtrapping av fj esdrif
ten over et ars tid. Av flere utre
dede a lterna tiver ha r man valgt a 
ville ga over til r en korndrift som 
g ir sterst 0konomisk brerekraft 
fremover m ed minst investeringer 
og ma nnskapsbehov. 

c) Knutsen fremmet spersmalet om 
muligheter for t0mmeplass i f jrera 
for bedriftens a nsatte. 
M0ller svarte a t saken har to sider 
ved a t det i r enovasjonen pa Ran
heim er forbud mot avfallsplass 
pa R a nheim. Dernest tren ger vi 
plassen t il avfallet fra bedriften . 
Men hoveda r sak en til a t stedets 
befo lkning ikke ha r anledning til 
a t0mme avfall i f jrera er helse
r a dets forbud mot dette. H else
radet 0nsker a llerede n a a se nrer
m ere pa var avfallsplass for a 
vurdere om ytterligere restriksjo
ner er nedvendig. 

d) Sp0rsma let om asfaltering og ut
videlse av park eringsplassene ved 
E6 rna utsta til de pagaende byg
gearbeider i omradet er ferdig. 

e) Knutsen viste til a t det i dag er 
umulig a fa k j0pt et prospektkort 
over stedet, noe h an m ente det var 
behov for a f inne en ordning pa. 
Kirer var enig i a t v i b0r finne en 
lesning pa dette sp0rsmal og m en
te a t vi i bedriften har tilstrekke
lig billedmateria le av bedriften og 
omegn til a fa kj0rt opp prospekt
kort . Bedriften vii s0ke a f0lge opp 
dette. 

K . H. 



Av Ranheim Papirfabriks historie 
(Forts. fra nr. 3 1972 ) 

Hugge1·ibTannen i 1931 

Forholdene i 1937 g jorde ikke denne 
ombygging mulig. Da Den norske 
Creditbank etter a rsskiftet 1936/37 
tok opp sitt forhold til Ranheim , som 
viste en ba nkgjeld pa forskj ellige 
konti pa tilsa mmen ca. kr. 3.636.000, 
utta lte den som en forutsetning at 
utlegg t il om- eller nybygginger ikke 
m atte finn e sted uten at sa da nne pla 
ner i hvert tilfelle ble forelagt ba nken 
til godkjennelse. 

Pla n fo r ombygging av PM 2 rna ha 
vrert forelagt ba nken og blitt appro
bert, idet i mete 25/5 besluttet direk
sjonen a foret a ombygg ingen. De t var 
et belep pa ca. 100.000 k roner det 
dreiet seg om. Ombyggingen ville fo r 
det fe rste forbedre kva liteten :w pa 
piret og videre eke degnproduksjonen 
m ed 1- 1.5 tonn . Noen uker etter blc 
denne bes lutning omgjort. Man be
stemte a t i stedet for a bruke de 
100.000 kroner til ombygging av ma
skinen skulle de disponeres t il andre 
fora ndringer, i cellulosefabrikken. 

Den 13. februar h a dde huggeriet 
brent m ed den felge a t hele fabrikken 
sto til i begynnelsen av a pril. Det ble 
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et produksjonstap pa over 2000 tonn. 
Det var slemt, - aret var gatt inn i 
de lyseste a uspisier, stigende marked 
og faste priser. Den stigende etter
spersel var f remk a lt bl. a. ved nye 
:o>.nvendelser av k raftpa pir, til esk er 
og k a sser. Mark edet steg fo rtvar ende, 
tross storek spans jon av k ruftpapir i 
USA, denne gan g mest i s0rstatene, 
inntil Wa ll Street g jorde bravending 
i september og satte «skrekk for a lt 
som lagerbeholdning og ordrer heter». 

Pa det utenlandsk e marked fore
giklc a lle forretninger i Scankrafts 
regi. Kartellet foretok i lepet av arets 
ferste 6 maneder 4 gan ger prisforhey
e!ser med tilsammen 77 sh pr. tonn pa 
United Kingdom og 85 sh pa de evrige 
markeder. Og de prisene holdt see
ogsa etter om slaget pa hestparten, 
som bevirket a bsolutt stans i enhvet· 
ordretilgang . - Scankrafts politikk 
matte da ga ut pa a begrense produk
s jonen. Det var ubehagelige forho ld 
a komme opp i, m en man mente pa 
Ranheim - og med rette - a t svik
t en var bare r ent forbigaende og at 
det reelle verdensbehov av kraftpapir 



ville bringe m a rkedet pa fote ig jen 
na r tilliten kom tilbak e og the m er
cha nts lagre tok til a t 0mmes. Under 
et Scankraft-m0te i slutten a v novem
ber notertes pa den en e side a t pro
duksjonsomkostningene va r s tigende, 
men ordretilgan gen va r noenlunde til
fredsstillende til priser som Ia over 
Scankra fts minimumspriser. 

Under 1936 ha r vi t a tt pa fo r skudd 
ved a noter e a vta len om kvoteordnin
gen pa det innenla ndske m a rked. Den 
betegnes i R anheims a r sberetning 
som a ret s store begivenhet pa det 
innenla ndske kra ftp apirma rked. Av
t a len ble undertegnet a v Sulfa t grup
pens m edlemmer 24. m a i med tilba k e
virkende kraft fra 17. desember 1936. 
Det va r et kva ntum pa ca. 12 000 tonn 
som ble omfa ttet a v ordningen , som 
ikke ba re ford elte kvoten m en ogsa 
satte minimumspriser . Fra ma rs ble 
prisene forh0yet m ed effektivt 80 kro
ner pr. tonn. Avta len va r i f0r st e om
gan g bindende til utgan gen av 1940. 

Om kvot eavta len utta les i Ra n
heims a rsberetning bl. a . : « - Den 
nu oppsta tte situa sjon m ed minsket 
etter sp0rsel og frykt for Ia vere priser 
ansees kvoteavta len i dag a vrer e a v 
st0rre verdi enn under de oppgangs
tider da den ble dannet. Dette g jelder 
sa vel a vta lens m edlemmer som kun
dene. » 

Som f0l ge av sta nsen ved huggeri
ets bra nn ble R a nheims produksjon i 
1937 ikke sa stor som den skulle ha 
vre rt. Ma n kom opp i 11.802 tonn 
pakket p apir til en produksjonspris 
som g jorde et hopp fra kr. 254,60 i 
1936 til kr. 289,19 i 1937. Det va r stig -
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ninger pa post en e celluloseved og r e
parasjoner . P osten celluloseved kunne 
oppvise det tilfredsst illende bilde a t 
p rosenten a v t0mmer gikk ned fra 
27 % i 1936 til 14 % i 1937. Tilgangen 
pa sagbruksavfa ll var i 1937 s t0rre 
enn i noe ar tidligere, sa m an kunne 
selge noe av det slipt0mmer som va r 
kj0pt. Tilgangen a v flis kommende ar 
ble bed0mt a bli m er enn tilstrekkelig . 

R a nheims a rsregnskap fo r 1937 ble 
helt tilfredsstillende rna vi si. Dr ifts
overskuddet va r k r . 477 .000,- , det 
h0yeste siden 1917. Med unnta k a v 
kr. 6000,- ble det brukt til a vskriv
ninger. 

Vi sk a t notere oss hva som utta !es 
t il slutt i a r sberetningen : «Sa usikre 
som utsiktene e r for innevrerende il.r 
( 1938 ) m il. va rt progr a m vrere a a n
vende de bel0p , som vi t ross a lt h aper 
a t det rna bli mulig a inntjene, til a v
drag pa var ba nkg jeld. De forbedrin
ger som det fremdeles ville vrere 0n
skelig a fil. gjennomf0rt fa r da fore-
10big utst il..» 

Tross det gode a r sr esulta t va r nem
lig ba nkg jelden og a nnen g jeld a v 
samme k a tegori 0k et m ed ca. 40.000 
k r oner . 

P a generalforsamlingen 1 /7 1937 
opptra dte en ny innehaver a v ca. 1 /3 
a v aksjem assen: A/S Custodia , r epre
sentert ved skipsreder Nils A strup, 
som var innva lgt i direks jonen a ret i 
forveien. Det va r direkt0r Sejersted 
B0dtk ers - a lias H a mbros Bank eller 
Power investment Corpora tion - ak
s jer som va r overta tt a v Custodia, en 
nydannelse a v en F earnley-grup pe II. 

(Forts .) 



Nedsettelse av pensjonsalderen 
For A sikre oss riktige informasjo

ner om den nye pensjonsa lderen pA 67 
Ar, h envendte vi oss til direkt0r P er 
Sjurseth, T rondheim Trygdekontor, 
hvor vi fikk disse sp0rsmAl besvart: 

SpeTsmal 1. J eg ser av annonser i 
avisen at pens jonsalderen i folk et ryg
den skal settes ned fra 70 til 67 Ar fra 
nyttAr. Hva vil denne endringen bet y 
i praksis ? 

SvaT: Endringen tar f0rst og fremst 
sikte pA A im0tekomme tidligere udek
kede pens jonsbehov for personer i 
a ldersgruppene 67 t il 70 Ar. Vi rnA 
regn e med a t det er m a nge i disse a l
dersgruppene som har behov for pen
sjon, og som nA ser fra m til A kunne 
fA pensjon. Ved denne endringen kom
m er vi med hensyn til selve pensjons
a lderen m er pA linje m ed vAre na bo
la nd. Det spesielle i vArt nye system 
er imidlertid a t pensjonsalderen ikke 
er fast . Den elastisitet som er bygget 
inn i ordningen g j0r at den enkelt e -
innenfor visse grenser - nA vii kunne 
tilpasse tidspunkte t for pensjonsut
taket og st0rrelsen a v pensjonen etter 
0nske og behov. P A denne mAten vii 
overga ngen mellom full beskjeftigelse 
og ren pens jonisttilvrerelse kunne skje 
trinnvis mellom 67. og 70. Ar. 

SpeTsmal 2. Dette m ed individuell 
t ilpasning h0res interessant ut. Er det 
fakt isk adgang til selv A best emme 
over s itt pensjonsuttak ? 

SvaT: J a, men for den som har er
vervsinnt ekt er det en viss begrens
ning. Hovedregelen er at pensjon og 
fremtidig ervervsinntekt ikke rna 
overstige 80 prosent av den tidligere 
ervervsinntekt. Innenfor denne ram
me kan man ta ut h e!, %. 'h eller '4 
pensjon. J eg rnA fremholde at det 
g jelder lempeligere regler for perso
ner m ed lav t idligere e rvervsinntekt. 
Et viktig poeng er a t m a n alltid k a n 
velge mindre delpensjon enn den som 
80-prosent-regelen gir a dgang til. 

P A den annen siden k a n man fritt 
r edusere sin arbeidsinnsats - og sin 
ervervsinntekt - og derved fA r ett til 
A ta ut en st0rre del av den pens jon 
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som er opptjent ved fy lt e 67 Ar enn 
ma n eiler s kunne. 

Fra fylte 70 Ar fAr m an som tid
ligere hele sin a lderspensjon uten hen
syn til fremtidig ervervsinntekt. I 
denne forbindelse er det viktig A 
husk e pA a t det som kompensasjon 
for at m a n f0r fy lte 70 Ar ikke t a r ut 
pensjon, eiler bare tar ut en del a v 
pens jonen, ytes et ventet illegg. 

S7J0Tsmal 3 . De nevnte at det g jelder 
lem peligere regler for trygdede m ed 
la ve inntekter. Kan De fork lare dette 
!itt nrermere ? 
SvaT: J a, bestemmelsene er slik a t 
den som har Iavere ervervsinntekt 
enn ha lvpart en av folketrygdens 
grunnbel0p k a n ta ut he! pensjon uten 
hensyn til tidligere ervervsinntekt. 
Grunnbel0pet er fores!Att satt t il 8500 
kroner fra nyttAr. Hvis dett e bli r ved
tatt av Stortinget, v i! a ltsA den som 
har en erver vsinntekt mindre enn 4250 
kroner kunne ta ut hele sin a lders
pensjon. Trygdet med inntekt over 
ha lve grunnbel0pet , k a n t a ut delpen
sjon etter spesieile r egler. 

Spm·smdl 4. Er det bare de som tid
ligere har vrert yrkesaktive som kan 
ta ut pensjon fra fy lt e 67 Ar? 
SvaT: N ei, slett ikke. Adganger til A 
t a ut pensjon fra fylte 67 Ar g jelder 
for a ile - ogsA for den som ikke har 
vrert a kti v i yrkesli vet. 

S7J0Tsmal 5. J eg ville tro a t de som 
ha r fy lt 67 Ar straks vi! t a ut sA mye 
com mu lig av sin a lderspensjon, a ile 
som en. 
Sv m·: Det vii nA tiden vise. Som jeg 
nevnte, ytes et ventetillegg for den del 
av pens jonen so m ikke tas ut. Vente
t illegget utg j0r 9 prosent pr. Ar ( % % 
pr. mAned) . 

Ventetillegget er fastsatt slik at 
den tryg dede i normaltilfe ilene fAr 
kompensasjon for den pens jon som 
ikke tas ut. R egnet etter g jennom
snittlig levealder vi l a ltsA den som 
venter m ed A ta ut sin pensjon fA om
trent samme tota lbel0p utbetalt som 
den som t ar ut sin pensjon fra fy lte 
67 Ar . 



Ventetillegget utbet a les som et va 
rig tillegg fra det tidspunkt m a n t a r 
ut hel pens jon, senest fra fylte 70 a r , 
og det beregnes a v den til enhver tid 
senere l0pende a lderspensjon - a ltsa 
grunnpensjon og tilleggspensjon. -
St0rrelsen a v ventetillegget i kroner 
vil saledes f0l ge m ed i den a lminne
lige 0kning av folketrygdens st 0n a ds
niva. 

SpeTsmal 6. Ventetillegget er a ltsa 
en premie for dem som fortsetter i 
arbeidslivet etter 67 ar ? 
SvaT: Det k a n man i grunnen ikke 
si. Ventetillegget ska l g i kompensa 
sjon for a vente m ed a t a ut pensjo
nen - helt eller delvis. Ikke noe m er. 
Det er imidlertid gitt andre best em
m elser som k a n stimulere til fortsatt 
a rbeidsinnsa t s. Sa mfunnet er inter es
sert i a t de som ha r a rbeidsevne og 
a rbeidslyst fortsette r i sitt a rbeid ut 
over 67 a r s a lder . Ogsa den trygdede 
b0r vrere interessert i dette hvis det 
gir st 0rre trivsel for h am enn pen 
sjonisttilvrerelse vil g j0re. Poenget er 
a t det tjenes opp ytterligere pensjons
r ettighet er hvis ma n ha r a rbeidsinn
t ekt - ut over grunnbel0pet - etter 
det k a lendera r m an fyller 66 a r. Ma n 
k a n tjene opp ytterligere pensjon for 
inntil tre a r . Ventetillegg og ytter
ligere opptjente pensjonsrettigh et er 
k a n i sin tid f0re til m erkba rt 0kte 
pensjonsrettigh eter i forhild til pen
s jonen som va r opptjent ved fylte 67 
a r. Sa mtidig k a n system et - som jeg 
tidligere har sagt - g i mulighet er for 
a tra ppe seg ned i a rbeids livet , og for 
a trappe seg opp som pens jonist . Men 
for a rbeidstak ere vil jo realiseringen 
a v et slikt progra m vrer e a vhengig a v 
mulig heten e pa a rbeidspla ssen, og a v 
a rbeidsgivernes hjelp. 

Spm·sm a l 7. Hva sk a l den g j0r e som 
0nsker a t a ut sin a lderspens jon ? 
SvaT: H a n ska l henvende seg til 
trygdekontoret. Det er bostedets tryg
dekontor som h a r det beste g runnlag 
for a orientere den enkelte om hans 
pensjonsrettigheter . P a trygdekonto
ret vil vi ogsa - sa lang t vi k a n -
orientere den enkelte om de mulig
h et er for tilpasning som det nye pen
s jonssystem gir. Vi ha r og sa en spe
siell brosjyre til utdeling . 

Sa langt det lar seg g j0re ha r vi 
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sendt en spesiell orientering til a ile 
som er mellom 67 og 70 a r , sammen 
m ed brosjyren og en kra vbl ankett. 
Trygdekontoret vil kunne hjelpe til 
med utfylling a v kra vblanketten . 

Den som a llerede ha r pensjon fra 
folketrygden enten i form a v uf0re
pens jon eller etterla ttepens jon vil f a 
sin pens jon omregnet til a lderspen 
jon f ra 1. januar 1973, uten a t det er 
n0dvendig a sette fra m kra v om det . 
Dette vil og sa g jelde dem som sener e 
fyller 67 a r . 

SpeTsmal 8. Tror De a t den enkelte 
vil vre re i st a nd til a velge den l0sning 
som l0nner seg bes t for ha m? 
SvaT: Ingen k a n forutse hva som -
i pens jonssammenheng - 0konomisk 
sett vil «l0nne seg» for den enkelte. 
H er vil g jenstaende levetid fa a vg j0-
rende betydning, og den kjenner ingen 
pa forha nd - h eldigvis. Som jeg ha r 
n evnt vil ordningen m ed ventetillegg 
i g jennomsnittstilfellet hverken gi 
vinning eller t ap . Det som for den 
enkelte b0r tillegges a vgj0rende vekt, 
er etter min m ening hensynet til 
helse, trivsel og 0konomisk behov, og 
0nsk et om en trinnvis overgang til 
den r ene pens jonisttilvrer else. 

SpeTsmal 9. Den nye ordningen be
tyr vel en 0ket arbeidsbelastning for 
trygdekontoret ? 
SvaT: J a visst! Men jeg t ror vi er 
gansk e godt f orberedt pa a g i den or i
entering som den enkelte m a tte 
t renge, ogsa om st0rrelsen a v pen
sjonen under forskj ellige forutsetnin
ger . De som 0nsk er va r m edvirkning 
er velkomne til kontoret. 

F or a f a r ede pa hvor dan a rbeids
t a k eren sk a l forholde seg overfor be
driften der som han 0nsker a ga av 
m ed pens jon, ha r vi h envendt oss til 
per sona lsjef Hilma rsen som gir f01-
gende orientering: 

I odelstingsproposisjon nr. 17 h a r 
Kommuna l- og Arbeidsdepa rtem entet 
fremsatt forslag om endringer i Ar
beidervernloven forbindelse m ed 
n edsettingen av pensjonsalderen i 
Folketrygden . Av dette fors lag tillov
endring frem gar det bl. a . a t opp
sigelse med f ratreden f0r fylt e 70 a r 



som a len e skyldes a t a rbeideren h a r 
na dd pensjonsa lder etter lov a v 17. 
juni 1966 nr. 12 om folketrygd, sk a l 
ikke a nses a ha saklig grunn. Arbei
der en plikter pa skriftlig fo resp0r se! 
fra a rbeidsg iveren a m el de fra om h an 
0nsker a fo r t sette i stillingen utovcr 
nevnte pensjonsalder . Slik melding 
skal a rbeideren g i senest 6 maneder 
/ 0r pensjonsalderen er nadcl , dersom 
ha n fa r foresp0r selen i r imelig tid f0 r 
dette tidspunkt. Arbeideren b0r i 
hvert fa ll fa 14 dager til a bestemme 
seg . 

Da de nye best emmelser e tter for
slaget sk a l tre i k raft a ller ede 1. ja n . 
1973, er det ikke mulig a g jennomf0re 
6 m a neders varsel i den f0rst e tid. A r 
beidstak er e som 0nsk er a s lutte vecl 

Mine problemer 
J eg sp0r m eg ofte selv om hva som 

k a n g j0res for a fa a ile ved var be
drift m er interessert i det daglige 
vernearbeid. Dette e r ikke noe sepa
ra t tilfelle for R a nheim, men gar ig jen 
over a lt. 

Den f0r st e betingelse e r jo a fii 
i n teresseTte m eda rbeidere som ver nc
ombud - form enn og verneutvalgs
medlemmer, men det er he ller ikke 
nok hvis m an ikke h a r a vdelingsle
der e, ingeni0rer og mestere, som ogsa 
helhjertet gar inn for vernearbeid. 
Det er jo disse som ha r m yndighet til 
a f1l. rettet pa det som papek es av 
vernefolkene. 

J eg t viler ikke pa a t interessen er 
til s tede, men sa er det dette med tiel 
til a t a seg av og lese ig jennom verne
rapportene og f a utf0rt det som pa
pek es. 

Vi far of t e k r itikk f ra ma nge hold 
om a t det t a r fo r la ng tid f0r sak er 
og ting blir rettet pa, m en det er a ll
tid en eller fl er e a rsak er som kommer 
inn i bildet som g j0r a t det ha r t a tt 
la ng tid, og det er slettes ikke uvilje 
eller trenering av sak en , og dette rna 
vi da forkla re sa godt vi k a n . 

J eg henstiller a tter til a ile a nsvar
lige og ofre !itt m er tid pa vernear -
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fylte 67 a r rna imidlertid si opp stil
lingen m ed va nlig opps igelsesfrist . 
H er er det g runn til a minne om a t 
ette r !ovens § 41 pkt. 3 gjelde?· en 
g jensid·ig oppsigelsesf Tist pa 3 mane
deT til ~ttl0p ved slutten av en k alen
dennaned to1· a1·beidstak er e oveT 60 
aT mecl 10 aTs sarnmenheng encle an
sette lse. 

P ersona lavdelingen ha r a llerede 
vrert i k ontakt m ed og avklaret disse 
sp0rsma l m ed en del a v var e a nsatte 
som a llerede er m ellom 67 og 70 ar 
eller som blir 67 ar f ra over nytta r . 

De av vare a nsatte som enna ikke 
ha r fil.tt a vkla ret disse sp0rsma l m ed 
bedr iften vii fa skriftlig foresp0rsel 
f ra bedriften om h vorledes ma n on
sker a for holde seg. 

Sl i k avTeag eTeT veTneledeTen 
sine zn-oblerne1· 

beidet sa avgj0relser for vernetilta k 
ikke bli r for la nge. 

Vern og t r ivsel h 0rer sammen og 
ha r svrert meget a si for a ile a nsatt e. 

V eTneledeTen 



<Jt rf-avD£llil gumntievingl
aodelingen oil,_ 

Sit t ende J1·a v .: ToTlei f K v am, ATne F Tidtjofsen, B oTge L aTsen og BiTg eT Olsen 
Bak j r-a v. : To1·e R ustad, ATmtlf W i kdahl, J akob Sv er-dTu p, Roy E g gen , 

K nu.t E1·i k sen og JoTu lf R isholt. 

Tormod ba om en kort omt a le a v 
g ummiering sa vdelingen var pa R a n
h eim, na etter at det er besluttet a t 
var p roduksjon av limba nd ska l opp
h0re. Ar sak en er a t va r bedrift etter 
g rundige unders0k elser og vurderin
ger av den f remtidige mark edsutvik
ling for limba nd ikke regner m ed 
vekstmulighet er tilstrekkelig for a g i 
l0nnsom drift. Det er inngatt en sa m
a rbeidsavta le m ed va r tidligere st0r
ste konkurrent pa det innenla ndsk e 
ma rked, R a sch & Co. A .s i Oslo. 

Situa sjonen virket noe uforst aelig 
pa oss. De to-tre sist e a r ene ha dde det 
vrert nok a g j0re for oss 10- 12 som 
ha dde va rt daglige virke her. Flere 
h a dde samarbeidet i over 18 a r , og 
a rbeidet fl0t godt. Vi h adde et sam-
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a rbeid som vi sa tte pris pa og trivdes 
med. I produks jonsutstyret va r det pa 
et rela tivt nytt hovedmaskineri g jort 
investeringer m ed nytt lima nlegg og 
luftb0rste. Vi sto i g runnen godt 
rustet i konkurra nsen m ed dyktige 
fagfolk og utmerk et m askineri for 
dette spes ia lprodukt som limba nd er , 
og da srerlig m ed trykk. Men i ordre
t ilgangen m erket vi stagnasjon, selv 
om salgsbudsjettet for 1972 va r satt 
vel 40 % h0yere. Ma rkedsutviklingen 
ma vi nok finne oss i vil skifte - og 
hyppigere i fremtiden. Og vi rna vrere 
beredt til a skifte k anskje ba de yrke 
og arbeidsst ed. 

Sa m a rbeidsavta len gar ut pa a t 
var produksjon og salg av limband 
overlates til R a sch, m ens r apapiret 



leveres fra R a nheim. A ile maskiner 
ska l overf0res slik at produsenten far 
et utstyr som passer i baneforma t t il 
vare papirmaskiner. Ettersom Rasch 
m atte S0ke ny Jeverand0r av rapa pir 
for sin limba ndproduksjon da Torp 
Bruk ha dde innstilt , kom var erfaring 
for produksjon a v det spesielle ra
papir oss til fordel - i konkurranse 
ogsa m ed utenlandske Ieverand0rer. 
Bedriften har dermed sikret seg leve
ransen av rapapir for limband innen 
va rt eget la nd. 

Vi rna tenke tilbak e til den forsik 
tige starten avdelingen hadde i 1954, 
da Stene og Grytbakk m a tte finne 
frem til matene a kj 0re den noe skr0-
pelige g ummieringsmaskinen pa, og 
avdelingsledelsens oppgave ble a ut 
vikle t0rkek apasiteten for a fa stor 
nok hastighet til a fa fl yt i limet. 
Larsen og J. P a ulsen, senere ogsa 
Eriksen og Fridt.)ofsen - s0rget for 
rekla metrykket pa limba ndene. Vi 
hadde nok utta lelser som gikk i r et
ning av a t det gode trykkresult a t et 
solg t e vare limba nd mer enn klebe
kraft en var god for. H er manglet v i 
nok mye erfaring som skulle v ise seg 
a bli dyrekj0pt. Vi t0r knapt nevne 
den gang vi blandet r en sirup i et 
hardt beinlim - og denne resept en 
hadde vi en tid til vi fikk et utvalg a v 
limtyper a velge m ellom for utpmv
ing pa vart anlegg. Sa kom en peri
ode hvor v i hadde a nstr engende klebe
pmving i a rktisk klima pa fryserom 
ned til minus 23 o C, sommer som 
vinters tider. 

Vi kom da inn pa det vanskelige 
hjemmema rked. Den gang i 50-ara 
ma tte vi skaffe limba ndkva liteter 
som klebet godt ogsa ved bruk p a de 
a pne p akkhusene vinters t id. 

Det gode oppsvin g vi h adde i de 
f0rste 60-arene sk apte optimisme, og 
bedriften innsa a t de gamle maskiner 
holdt ikke selv m ed produksjon pa 3 
skift. Nytt maskineri ble anskaffet og 
satt i drift i 1967. L eikvold og E ggen 
g jorde sin jobb. Innkj0ringstiden g ikk 
r elativt godt og produksjonen steg 
opp mot 5 tonn pr. skift. Vi f ikk rela 
tivt fa klager fra va re kunder. Det 
var jo om a g j0re at a lt mindre godt 
g ummiert papir omhyggelig ble pl0yd 
bort, men likeledes a t a lt prima kom 
til omrullem askinen hvor var anker
mann, Wikdahl, tok h and om kva li-
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teten. H er har f ler e vrert t il god hjelp 
i arsperioder. F 0rst Krognes, sa Ru
stad, Olsen og na Kvam. P a flere om
rader har na Rustad m attet tre st0t
tende til. Produktet limba nd var ikke 
fe rdig ved avdelingen f0r Sretervold 
og Risholt ha dde fatt en solid pak
ning pa og pakkelisten utfylt i riktig 
stand. Produks jonen ha r gatt jevnt. 
Reserver ved a ile arbeidsstedcr ble 
dekket ved at hver ma nn hadde opptil 
to s!ike oppdrag. Men de f lest e opp
drag matte F ridtjofsen ta ha nd om. 

* 
Vi som h a r h a tt vart virke innen 

gummieringsavdelingen pa R a nheim, 
setter stor pris pa den m Aten be
drift s ledelsen g jorde oss kj ent med 
situasjonen, og likeledes at bes:ut
ningen ble tatt pa en tid da vi er blitt 
tilbudt nye Stillinger pa omrader hvor 
bedriften satser pa fremtidig utvik
ling . Sa vel som a t sa ma nge sor:1 
mulig k a n bli overf0rt samlet t il den 
nye stanseavdelingen. 

J. s. 

«Og hva eT D m·es ste1·k e side, 
fn~ken ?» 
«H ittil ha1· mine s.iefm· vce1·t mest 
jorn0yd med mine svake sicleT. » 



OPPL.JERING 
Driftsoperatorkursene 

papir og sulfatcelluloseproduksjon 

Det er en g ledelig 0kning i inter
essen for disse kursene, og i a r har 30 
m ann na t a tt en velfortjent juleferie 
etter ha lv-endt kurs. 

Sivilingeni0r Bryde, som underviser 
bade i cellulose- og pa pirproduks jon, 
er en inspirerende Jeerer og dessutcn 
forfatter av !rer eb0kene i begge fag. 

Det k an neppe herske tvil om at 
driftsopera t 0rkursene er kommet for 
a bli. Det var i ar en he! del som 
m eldte seg scm interesserte, men som 
rria ha grunnkurs i fysikk eller kjemi 
f orst , og disse far sin sjanse pa ny
a ret 1973 m ed ingeni0rene Reitan og 
Syrstad som Ja)rcre. 

N ar 3-skiftavdelingene na er lwm
m ct sa godt i gang mecl opplcering, er 
dct e1· sp0rsma l som naturlig dukker 
opp. Hva skal vi g j0re fo r a forhindre 
at utveksling a v erfaringer an~aende 
t eknisk -0konomiske problem er sam
arbeidsforhold asv. stopper opp etter 
kursene? Avdelingsutva lgene er nok 
et delvis svar pa dette sp0rsmalet, 
m en ellers er det na turlig a t enke pa 
yrkeskonferanser som et ledd i en 
stadig utviklingsprosess i avdelingen. 

Ba de driftsoperat0rer, a vdelingsle
dere og krefter utenfra b0r kunne gi 
sine bidrag slik a t 0konomisk, tek
nisk og mellommenneskelig forstaelse 
utdypes. 

2 -skiftsavdelingene 
har pr. i dag fa tilbud nar det g jelder 
opplcering. En og annen ha r fatt en 
Sverige-tur ti l Rikspapperskola n , m en 
dett e cr for spedt. 

I forbindelse m ed opprettelse av en 
ny stanseavdeling for massivpappkar
tonger vii en del av a vdelingenes an
satte m a tte ut og hente erfaringer. 
Man vii den f0rste tiden g i teoretisk 
og praktisk opplcering internt slik a t 
de ansatte har en viss erfaring a 
bygge pa n a r de reiser ut for a 0ke 
sine kunnskaper . 

Vedlikeholdsavdelingene 
For m ek. verksted holdes det i fe

brua r et internt kurs i tegningslesing 
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og sveisesym boler. Innbydelse til a 
delta gar ut i begynnelsen av ja nua r , 
og vi haper a t flere kan vcere interes
sert i dette kurset. 

Ellers skal vi fortsa tt vrere behjel
pelig m ed st0tte til dem som 0nsk er a 
t a fagbrev. 

Transportavdel ingen 
Ma ndag 4. desember startet 4 mann 

fra transportavdelingen pa t eorikurs 
for sertifikat kl. 2. Bj0rns Tra fikk
skole st a r for undervisningen , som er 
kommet i stand m ed velvillig bistand 
f ra Trondheim kommune. 

Eller s e r intern truckf0reroppl rer
ing for nybegynnere klar ca. 15. jan. 
19'73. Det gar ut orienterinrr om dette 
like f0r jul. 

Interne truckf0r ersertifikater og 
emblemer er for t iden oppbevart pa 
personalavdelingen , m en sa snart det 
f0rste begynnerkull er ferdig, vii a ile 
truckf0rere som er ber ettiget til det, 
fa utdelt s ine sertif ika te r og emble
nler. 

Samtidig sendes ny rutine ut , og de 
enkelte a vdelingsledere blir a nsvar
lige for a t ba re truckf0rere m ed ser
tifikat fa r f0re truck ene. 

Salgsavdelingen 

L a b.sjef Houen vii fra ca. 10. ja n. 
1973 lede et kurs i papirteknologi for 
salgsavdelingene. Oppbyggingen av 
kompendium var ferdig 15. desember, 
og innbydelse til kurset gikk ut umid
delbart etterpa. 

H ensikten med kurset er a eke 
salgsavdelingenes kunnska per om de 
produkter de selger og de egenskaper 
produktene har. Vi ha per at dette til
t ak et ytterligere skal bedre var ser
vice overfor kundene. 

Teknisk personell 

En del av va r e ingeni0rer f0ler be
hov for a utvikle sin e tyskferdighet er, 
da mye a v den litteratur vi har bruk 
for er skrevet pa tysk. 



Det er nylig sendt ut innbydelse til 
et r epetisjonskurs som vi! bli fu lgt 
opp a v lydba ndkurs i t eknisk tysk. 

lntroduksjonskurs 
for nya nsatte i produksjonen er kom
m et i gang. 

For 1973 er forholdsvis store bel0p 
satt av til dette form a let , som skal 
tjene til at nya nsatte glir sa frik
sjonsfritt i milj0et som mulig . Sam
tidig er vi s ikret at a ile nyansa tte far 
den informasjon som det rna anses 
for vesentlig a t de sitter inne m ed. 

Jobbopplaeringen 
vi! stadig ha prioritet i t iden frem
over. Avdelingen er kommet i gang 

Fredag 3. november var det stort 
vernem0te i Trondheim m ed delta 
gelse fra M0re, S0r- og Nord-Tr0n
delag. H ele 300 vernefo lk var til stede 
og opplegget for m0tet var meget bra 
med f linke foredragsholdere, gruppe
m0ter, diskusjonspanel og plenums
m0ter. 

Lege Due Stra nd snakket om «Hel
setjeneste pa a rbeidsplassen - n ye 
problem er». Han tok for seg defini 
s jon av helsevesenet og kom inn pa 
fysisk og psykisk t ilpasning til ar
beidet. Forebyggende vernearbeid, 
helsearbeid og trivsel pa a rbeidsplas
sen ble viet stor oppmerksomhet. For 
a skape et godt m ilj0 pa arbeidsp!as
sen nevnte foredragshold eren bl. a . 
t emperatur, lysforhold, st0yproblemer, 
vent ilasjon, sanitrera nlegg samkvem 
osv. Milj0a rbeidet - overgang fra 
kroppslig arbeid til styrte a rbeids
prosesser, virket ofte ensidig og stres
sende og medf0rte store omstillings
va nsker. 

Den individuelle kontakt mellom 
avdelingsledelse og a rbeiderne m ente 
han var m eget viktig, m en dessverre 
ser det ut til a t den blir mindre og 
m indre. 

H an nevnte ogsa m ilj0vern , n a tur
vern, forurensningsproblemer - som 
n a vies m er og mer oppmerksomhet . 
Omplassering a v eldre fo lk va r ofte et 
ganske stort problem. 
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med utarbeidelsen a v jobbopplrer ings
progra~pmer, · m en vinter og var vi! 
nok ga f0r a lt dette e r k la ppet og 
kla rt. 

Ellers gar en r ekk e enkeltpersoner 
pa kurser eller videreutda nner seg 
ved NKI, g jennom BI o. l. 

Likevel er det en viktig sak som 
rna bearbeides og fa sine kla r e r et
n ingslinjer og opplegg i l0pet 1973, 
nemlig leclenttviklingen. Sa snart 
jobbopplreringsprogrammene er fer
dig oppbygd, vi! denne sak en matte 
ha den fulle prioritet . 

HM 

Opplysning, orienter ing, informa
sjon begge veier er av m eget stor be
tydning og vies ofte for liten opp
merksomh et , nevnte ha n bl. a . 

Godt organisert vernearbeid med 
verneleder pa heldagsjobb ved st0rre 
bedrifter m ente ha n var en god in
vestering og det begrunnet ha n m ed 
eksempler fra fl er e s t0rre bedrifter. 

St0yproblemen e la ha n meget stor 
vekt pa, likesa lys- og luftforholdene. 

Dir. Arnevag nevnte i s itt foredrag 
bl. a . a t de som er blitt inva lider pga . 
a rbeidsulykker koster staten g jen
nomsnittlig kr. 560.000,- . U hyggelig 
s tore tall , m en som tross a lt veier lite 
i forhold til de fysiske og psykisk e 
lidelser disse ulykkelige m ennesk er 
rna g jennomga . 

Han nevnte ogsa a t 80 prosent a v 
vernearbeidet dekkes av formenn og 
verneombud i sitt daglige vernearbeid. 
Doktor M0rkved nevnte i sitt fore
drag bl. a . at hver enkelt a rbeider rna 
a na lysere sin a rbeidsplass og ta opp 
sine problem er m ed sitt verneombud 
og forma nn. 

I diskusjonspan elet, hvor ogsa sa
len f ikk stille sp0rsmal, kom det fram 
ma nge interessante ting. 

A lt i a lt et m eget godt vernem0te 
som Alsta d & co. ha r a ll rere av. 

T. B . 



Organ isasjonsend ringer 
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Terj e Nafstad 

Ingenior Terje N a fsta d er etter sok 
na d overfort fra st illing som drifts
a ssist ent i celluloseavdelingen til stil
lin g som k onst r uktor i konstruk 
s jonsa vdelingen . 

Karl Sverre Eggen 

Som ny driftsassist ent i cellulose
a vdelingen er tilsatt ingenior K arl 
Sverre E ggen. E ggen tok ek sam en 
ved Trondheim t ekniske skole pa m a 
skinlinjen i 1971, og ha r a ller ede vrert 
noen m a neder ved bedriften som repa
ra tor og dreier ved va rt m ek anisk e 
verk st ed. 



Jakob Sverdrup 

I forbind else m ed nedleggingen av 
g ummieringsavdelingen er faktor J a 
kob Sverdrup tilsatt i Salgsavdelin
gen, hvor ha n vii a rbeide m ed salget 
av p apirsekker. 

Roar Dahl 

Forma nn Roar Dahl er frn. ars
skiftet ti lsatt som forma nn i den nye 
stans~avdelingen. Da hl kommer fra 
·.:.'rondhjems Eske & Mappefabrikk, 
hvor ha n er forma nn og har 9 an: 
.:.rfar ing i produksjonen . 
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Gustav Fossum 

F orma nnsvika r Gust a v Fossum er 
,ned virkning fra 1. desember tilsatt 
som forma nn i b0lgepappa vdelingen. 
Fossum ha r vrert ansatt ved bedriften 
siden 1960, hvorav de to siste a rene i 
b0lgepappa vde!ingen. H a n ble for
m a nnsvikar for et par a r tilbake og 
h a r i 1971/72 g jennomgatt NAF's 
.u beidslederopplrering i Trondheim. 

Steinar Flatmo 

A ssist ent ved ferdigva r elager et , 
ilt einar Fla tmo, er overf0rt til stilling 
som assistent ved ekspedisjonsa vde
lingen . 



Johan Saksvik 

Formann Joha n Sa ksvik i belge
pappavdelingen er m ed v irkning fra 
1. desember ti lsatt som forma nn i den 
nye stanseavdelingen. 

Unni 0rndahl 

Som ny sekret rer ved P ersona lav
delingen er tilsatt frk. Unni 0rndahl. 

Vi e nsl.:er a lle ti l lyli:ke nwcl s i11 e 11 ye oppclntg, 

og en sl.:er alle ny a11 satte vellwm m en til beclri.ftell . 
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H enry M0r-ch 

Vi hadde tenkt a fa noen utta lelser 
fra folk med erfaring pa omradet om 
hvorda n det artet seg a vrere pen
sjonist, og fant a t det kunne passe a 
kontakte en 75-a ring og en som la 5 
ar foran i l0ypa. Den som falt oss i 
tankene som representa nt for senior
klassen, passerte riktignok det 8. de
cennium i sommer, nrermere bestemt 
30. juli, og emnet skulle vel egentlig 
ha vrert beh andlet i forbindelse med 
denne begivenhet. Det fa r na vrere 
com det vrere vil, vi ha r kunnet regist
rere at den formodning vi fremsatte 
da H enry M0rch gikk av for 12 a r 
a r siden, - nemlig at han ville bli 
fullbeskjeftiget selv om ha n forlot de 
aktives rekker, har holdt stikk. Av
gangen bet0d ba r e at ha n g ikk over 
fra a produsere papir til a fremstille 
spesialiteter av forskj ellig slag. Det 
er sikkert m a nge her pa R a nheim 
som kan glede seg over a eie en pryd
gjenstand fra hans h and, det vrere seg 
treskurd eller kunsttekstil. Frilufts
livet ha r beholdt sin store tiltrek
ningskraft. Riktignok forlyder det at 
han markerte jubileet m ed a bli pasi
fist og h engte hag la fra seg for godt, 
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sikkert m ed en f0 lelse av vemod over 
at apostlenes hester ikke lenger ville 
f0re ham til fjells. 

Det heter a t a feriere er a gj0re noe 
a nnet, og det samme k a n sies om a 
vrere pensjonist for M0rchs vedkom
m ende, og at det er den riktige m a ten 
a ta det pa, er den ungdommelige 80-
aringen et godt bevis pa. 

Ole S. Bar-stad 

Som en passende r epresentant med 
ba re 5 a rs ansiennitet va lgte vi Ole S. 
Barstad, som runder de 75 den 12. 
desember. H er var jo mulighetene for 
direkte kontakt til stede, selv om det 
skulle vise seg a t det ikke var sa 
liketil a oppna denne. Da det var tem
m elig lenge siden vi h a dde vrert nede 
pa H a nsba kken, var vi ikke helt sik
ker pa hvilket hus vi skulle stile vare 
skritt mot, og forela vart problem for 
noen representanter for den unge 
garde som befant seg i stmket. -
Barsta d ? N ei, det bodde ingen med 
det na vn der i nrerheten . - I det 
huset bor H arberg, der bor Kvam og 
der er huset til Ola Vert en. -

(For-ts. neste side) 



For ikke a ga helt forg jeves be
sluttet vi like godt a avlegge sist
nevnte herre et bes0k. 

- Det gar fint, sier verten. «Nar en 
ba r e har noe a holde pa m ed». Og det 
s0rger ha n for a ha. Kj0kkenet er 
nymalt, og pa veggen viser et elek
trisk ur riktig tid. Instrumen tet var 
a vskrevet som urepa r abelt, m en den 
fingernemme tusenkunstner ga seg 
ikke f0r han fikk det til a fungere. In
strumenter er jo Barstads store inter
esse, og det er ikke lenge m ellom hver 
gang h a n avlegger sin fordums ar
beidsplass et bes0k for a se hva man 
holder pa m ed der. Det er ikke fritt 
for at ha n a v og til 0nsker seg tilba k e 
til instrumentverkstedet, men som re
gel har h an det for travelt med gj0re
ma l pa de hjemlige trakter til a hengi 
seg til den slags t a nker. 

Barstad var jo sterkstr0msmann 
f0r h a n slo inn pa svakstmmslinjen , 
og det er m ed a dskillig munterhet 
h a n minnes sitt f0rste fors0k pa a 
mestre skjulte krefter i ledningsnet
tet (selv om dette var a lvorlig nok ) . 
Den unge elektrikerlrerling var knapt 
nok k ommet innenfor d0ren til elek
trikerverkstedet , da ha n ble sendt av 
garde til soda huset, hvorfra det var 
rapportert total m0rklegging. Jo, sa 
sannelig der ha ng det to lednings
stumper oppunder taket. H er skulle 
det nok bli lys. Det va r ba re a sette 
seg vel til rette pa godt ledende un
derlag og ga i gang. Det vii heist ga 
bra, og det gikk det m erkelig nok 
den gangen ogsa . En fa r si det var en 
virkningsfull demonstrasjon av for
delen ved a ofre s ikringene en viss 
oppmerksomhet f0r m a n gikk til ak
sjon. Den gode Ole S. rna utvilsomt 
h a gode lederegenska per , for det var 
ikke siste gang ha n ha dde direkte 
kontakt uten skadevirkninger. 

Hum0ret h a r nok ikke n a dd pen
sjonsalderen, det er like ungdommelig 
som f0r. Det var nok trasig da Bar
stad ble a lene for ca. et a r siden, men 
familie og venner kommer ofte pa 
bes0k, og riktig trivelig er det blitt 
etter at datters0nnen giftet seg og 
flyttet inn i huset. 

Vi mener a h a konstatert at det a 
bli pensjonist ikke er det dummeste 
en kan sla inn pa. N a r bare helsa 
holder kan det bli fine dager. 

A . M. 
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70 iit 

Nar L udv ig GTytbakk slutter ved 
a rsskiftet, k a n han se tilbake pa hele 
54 a r i bedriftens tj eneste, en innsats 
som er bel0nnet m ed sa vel Norges 
Vels medalje fo r la ng og tro t jenest e 
som Kongens fort jenstmeda lje. Den 
hittidige a ldersgrense passerer h an 
11. f ebrua r. 

Grytbakk er f0dt og oppvokset pa 
Vrerestranda, og der vi! ha n ogsa til
bringe s ine dager som pensjonist. H er 
ha r ha n a lltid trivdes og ha r a ldri 
ha tt noe 0nske om a f lytte annet steds 
hen . I det h ele tatt er Grytba kk en 
ma nn som er vel tilfreds m ed tilvre
r elsen, og som a lltid h a r funnet seg 
vel t il r ette med det a rbeidet ha n er 
blitt satt til. 

Lreretiden ha dde ha n selvsagt i 
fjrera. Da han sa kom opp i fa brikken 
ble det som s jauer i Syrsta ds g jeng, 
som ble betrodd m a nge spesia ljobber, 
som skifting a v kokere, transport av 
srerlig tunge kolli , g raving etc. Det 
var en interessant tid, m en det var 
ogsa trivelig a komme inn pa fast 
jobb i papirfa brikken da den s ja nsen 
b0d seg. Der fikk han pr0ve seg i 
hollenderiet og pa storrullmaskinene, 
hvor ha n likte seg meget bra, og ut
f0rte a rbeidet til a lles tilfredshet. Da 
kartong-klistremaskinen ble igang
satt i begynnelsen av 40-arene, var 
Grytbakk bla nt dem som ble t a tt ut 
som betjening pa denne, for sa a kom
me over i gummieringsavdelingen da 
produksjonen av klebestrimler ble 
tatt opp. 



Grytba kk vet i g runnen ikke hvor 
h a n likte seg best . Han fant 0yensyn
lig ut at det a g j0re en god jobb i 
seg selv va r en sa stor tilfredsstillelse 
a t de ytre forhold spilte mindre rolle. 
Det er da h eller ikke a undres over 
a t n a r h a n n a gar over i pensjoniste
nes rekker, ser pa det som en over
gang til ny virksomhet som det g jel
der a bringe m est mulig ut av, og h an 
tviler ikke pa a t h a n sk a l trives m ed 
den . 

I s in ungdom va r Ludvig Grytba kk 
en m eget spretten kar som g jorde det 
kvasst pa fotba llbanen, og flere krets-

mesterskap har ha n vrert m ed pa a 
erobre. Ellers ha r han m egen g lede av 
a ferdes pa sj0en, - noe som jo er 
rimelig, boplassen tatt i betraktning . 

Det er fremdeles 3- 4 m a l ig jen av 
jordveien, sa en del landbruksvirk
somhet blir det nok i a r ene som k om
mer, og pa en slik eiendom vii det 
a lltid bli a dskillig a nnet a h enge 
fingrene i. 

Med den innstilling Grytbakk har 
tli arbeidet, rna m an kunne si a t for
holdene Jigger vel til rette for en 
trivelig pensjonisttilvrerelse. 

A.M. 

* * * 

anheims 
evyer 

Gomle revyv iser f ro de 

hord e 30- a ro 

J eg vet a t det er mange som ser 
mdt n a r vi minner om denne epoken 
i verdenshistorien, m en det fa r sta sin 
pmve. Det som har hendt k an ikke 
viskes ut. 

Det som skjer , det skjer, likeg yldig 
om vi liker det eller ikke. Men en 
ting er klinkende klart. Hadde vi som 
opplevde disse a r, visst det som folk 
flest vet n a, da hadde vi gatt i pro
testmarsj, minst. I stedet sa gikk vi 
og hapet pa bedre tider. Det rna h er 
innmmmes at vi va r m eget , m eget 
underutviklet. 

Jeg skal avsta fra a kommentere 
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de problem er som etter ha nden opp
sto fo r dem som sa dagens lys senere. 
Hvor fristende det enn kunne vrere. 
Det ble jo tilpasningsvansker og kom
plek ser pa l0pende band, sa en fak
tisk kunne h a bruk for en da ta m askin 
for a g reie a ga i surr m ed det. 

Og jeg, da, m ed min stakkars 
skolegan g. 7 a r, annenhver dag. Nei, 
det gar ikke. Mitt hode er ikke be
regnet til den slags hjernegymna 
stikk. J eg presenterer h eller et pa r 
viser som ble begatt i et lett a nfall 
a v galgenhumor som vedkommende 
visedikter utvilsomt befa nt seg i. 

Begge visene ble fremf0rt pa klub
ben «Fuskeren »s scene i a rene 1935-
1936. 



BOMMAN 

H er, utmed bomman vi stAr 
og s j er pA fo lk e t som gAr, 
og vi er kritisk - politisk ibla nt. 
Vi ta1· en r0y k og e i skrA 
og sei: «Det blir vel e i rAd 
nAr <<K a rolina» fra Namsos l'j em hi t.>> 

R efr . : 
Men n Ar det b lenke fra l0kta i 

toppen-knoppen 
da kj em fartyet snart, 
grisgaloppen tar g utan fra bomman -

k01n a n 
sei d em sA lurt og sA r art. 
Auan d em bli roind - m est som i ein dis, 
og i nest e stoind - b yinn a sett i fli s . 
Ja, da bli de t pussig og tuss ig ei sto ind, 
svetten trenger u t , r eint i litervis, 
kinna n dem bli rau - n Ar vi sett i fli s . 
Men det e no artig m ed farty i g roinn 
hvi s at det har fli s . 
J a, D e fors tAr a t v i g ranske - gan ske 
n0ye sj0b0ljans kart, 
fo r nAr d et blenke fra l0kta 

i toppen -knoppen 
da kj em fartyet snart. 

D et gAr m ed fynn og m ed klem 
der vi kj em b0ksandes frem , 
og v i e r modig, - ja, mod ig og kj ekk. 
Vi se r at kvinnfolka glor 
og at d em kviskre i kor, 
vi berre g l0tte og fl0tt e oss vekk. 

Refr . · 
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MED SANG OG POSITIV 
Mel. : Ivelands -sekta 

Vi ha r travet Strinda rundt m ed 
dette pos itiv, 

fortjenesta e r null og niks , ja 
m esta n egativ. 

Vi lever h0yt og fl ott pA Strinda 
fattiginstitutt , 

for veka fAr vi kroner fern, dem har de 
itj m ed A prut. 

Refr .: 

E det itj Iurt - e d et itj Iurt, 
hvi s a ile gj0r det samme gAr d et 

h elt som smurt. 

Siste skrik i landbruksste ll de t ha •· vi 
n ettopp lrert, 

fors0k sgArden i dette s t ell , den h a r vi 
ganske nrert. 

D er pl0yes e i, der h0stes e i - kort sagt 
de t g j0res n iks, 

men dis iplinen den er stram og m eget, 
m eget st riks. 

Biskop St0r'n ha r tatt en t0rn , han se i 
vi ska ha b0rn, 

han vet nok ikke hva han s i' r den gode 
gamle bj0rn. 

Med vitenskap vAr lidenskap vi holder 
h elt i sjakk, 

og Jar d et ganske bor gerskap fA rope 
ve og akk. 

R ef r. : 

Dmmmen om en jobb d en Jigger skjult 
i vAre s inn , 

mens fra Vesterhavet kommer skip til 
kysten inn. 

K0lasjau for d0ren stAr, gA og h ent en spa, 
m en da rnA du artium og jordmorskole ha. 

Refr.: 

E det i t j lurt - e det itj lurt , 
h vis a il e g j0r d et samm e gAr d et 

helt som s murt. 

Romantikken leveT pd. R anheim. I blek e fullmiinenetteT kan manen vceTe m ed 
pd. notene. D en foTeslaT en gyllen Ting. 

Foto : Arne Larsen 
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Det er en forsommerdag i nitten
hundre og, - ja jeg husker ikke sa 
n0ye arstallet, men jernbanebilletten 
for en voksen mellom Trondheim og 
Hell stasjon pa tredje klasse kostet 
kr. 2,10 - sa billettprisen skulle tilsi 
at det er en del a r siden. Jeg, - en 
landsens m a nn pa bytur - var gatt 
ombord pa nordgaende ettermiddags
tog pa Trondheim stasjon for hjem
reise. Det var godt om plass, for f ern 
minutter f0r avgang h a dde jeg enda 
bade kupeen og vogna for meg sj0l. 
Jeg h a dde tatt plass i bakre ende av 
vogna, ved d0ra og m ed front i kj0re
retningen, sa jeg skuet tomheten bart
over benker a dene. J eg h a dde satt m eg 
godt til r ette, studerte ei middagsavis 
som jeg h a dde kj0pt av en avisgutt 
som fulgte m ed toget. J eg ser ut a v 
vinduet, ser at kondukt0ren kontrol
lerer tiden pa sitt lommeur, finner 
visst a t det er tid for avgang og klar-
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gj0r sin fl0yte og sitt gr0nne fla gg, 
og skal til a gj0re signal for a vgang. 
Da kan jeg h0re a t det er noen som 
roper. Det kommer fra plattformen, 
bakenfor, i r etning av stasjonsbyg
ningen. Kondukt0ren snur seg, stik
k er fl0yta i brystlomma og ruller 
sammen flagget. H an kommer sprin
gende bakover , a pner d0ra i den vogn 
jeg sitter, og sa roper han: - H ei, 
darner , kom hit , her er det god plass ! 

Straks etter h0rer jeg den vante 
tra mpingen av f0tter som entrer en 
vogn og den obligatorisk e slamringen 
av d0ra som slenges ig jen. Sa gj0r 
kondukt0ren signal til avgang, vog
nene g j0r sine r eglementerte rykk 
etter tur, og sa er h ele vognrekka i 
fa rt. 

Da toget passerer Bratt0rbrua gar 
kuped0ra opp og to darner (meget 
unge sadanne) trer inn. De st0nnet 
under sin bagasje som er den st0rste 



i volum som jeg ennll har sett pll et 
par pikeskuldre. Og vekten var sik
kert ogsll i orden, for med et puh! 
slengte de seg ned et par-tre benker 
foran meg. De hadde hver sin h ard
stappede store ryggsekk med en pank 
oppll ryggsekklokket og en pank som 
var fest et med reimer under rygg
sekkbunnen, som dasket dem bak nar 
de gikk. Dertil hadde de hver sin kof
fert samt skolevesker. Men de var 
ikke norske, nei, de var danske. Da 
de hadde f lltt ranget sekkene av seg, 
og likesom fatt t att seg ig jen !itt, -
h enslengt pa hver sin benk - begyn
ner de a stable kofferter og vesker 
under taket. Og nil pratet de - og lo 
de - og skravlet de som livsfrisk 
ung dom har sa lett for a g j0re. Ikke 
forsto jeg a lt det de sa, men noe. De 
pendlet att og fram mellom vinduene. 
Snart sto de og stirret ut over f jor 
den, sna rt pa landskapet pa den mot
satte side. I en kurve kunne de se mot 
h0gdene oppover mot Geitfjellet, og 
det var frydefulle utrop for nrersagt 
alt de sa. 

- Ka n du se de hoye bjerge, ikke? 
Trondhjem er en smukk og deilig by 
osv. De beundret sj0fuglene som 
svomte ut fra la nd etter !wert som 
toget pa sserte. Leksvikfjclla pa andre 
siden av fjorden sammenlignet de 
(med en slags kledelig ironi) m ed 
Himme!bjerget hjemme i Danma rk. 
Og sa lo de og nynnet og sang inni
m ellom. 

J err fors0kte a fordype meg i avisen, 
m en gang p ll gang overrasket jeg 
m eg selv ved a t jeg satt og stirret pa 
jentene, og at jeg lyttet etter hva de 
s2.. Nil. hadde de satt seg pa samme 
benk med et magasin mellom seg. De 
diskuterte, lo og kommenterte. 

Et eller annet i avisen hadde fa nget 
min interesse, slik at jeg en stund 
var avledet fra jentene, men sa opp
dager jeg a t det er stilt inne i kupeen 
- d0rg.ende . stilt. Stillheten var opp
statt tvert og iorefallende, noe som 
matte merkes da disse jentene h adde 
snakket og braket alt fra de steg om
bord i Trondheim. Jeg titter opp fra 
avisen for a se hva som kunne mal
binde disse to. Toget passerer Vik
elva ved Ranheim Fabrikker og glir 
inn pll Ranheim stasjon. De to satt pa 
samme benk og kj0rte baklengs, a ltsa 
vendt mot meg. Den ene viser et surt 
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grin, den andre holder for nesen mecl 
handen. Ga d vite hvilk en kommentar 
dere h a r til R anheims-lukta, t enktc 
jeg. Den var stram i dag. Men ingen 
kommentar. De sitter tause og holder 
ha nden for nesen. Sa snur de seg mot 
hverandre likesom for a hente dobbel 
kraft, og sammen sender de meg et 
bebreidende og a nklagende blikk. 

J a, hva k a n en mistenkt gj0re i en 
slik situasjon? Ingen ting - absolutt 
ingen ting. For ha dde de enda sagt 
noe, gjerne i refsende ordela:;, - ja, 
da kunne jeg h a fatt bedyret at od0ren 
slett ikke kom fra meg , og at de 
kunne fa komme og forvisse seg om 
at jeg var t0rr bade h ei" og der. Men 
et taust, anklagende blikk fra to par 
jente0yne under en slik situasjon, det 
llensetter en stakkar i makteslcshet. 
Jeg nekter ikke fo r at det var !itt 
pinlig, men jeg kunne bare snu et 
blad i a visen og late som ingen ting. 
- Kom, sier den ene, - lad oss flytte 
over i en annen vogn. Og na spretter 
de opp, tar ned kofferter og vesker 
fra bagasjehyllen og kmker seg un
der de svrere ryggsekker. Sa vender 
de seg mot meg og bevilger m eg et 
drependc blikk f0r de forlater dennc 
vogna og flykter inn i den foran . Og 
det var scm om de sa: - N A kan du 
bare sitte a lene na i denne drittlukta 
di! Jo, dette var greit og tydeli:; som 
det bare gar an? Men kunne ikke 
c~ette bli oppklart da? Og misforstil.
clsen r ettet ? 

N ei, clessverre, for etterhvert som 
toget fj ernet seg fra R anheim, sa ble 
lufta renere, og nar jentene ha dde 
fil.tt p lassert seg i den nye vogna, da 
vai" lufta like !dar og ren i a ile vog
ncne, ogsa den som jeg satt i, som 
dene r ene og klare forsommerdagen 
innover langs Strindlandet. 

J eg ble sittende a lene resten av 
reisen , men da jeg sto av pa Hell, sa 
jeg de to danske jentene sitte ved 
vinduet i vogna foran. Og da de sa 
meg ga forbi vinduet deres utenfor pa 
plattformen, var jeg sll uh0flig at jeg 
vinket til dem. Da stivnet de til i 
a nsiktene, og de syntes atter en gan g 
a kunne bevilge meg et av sine dre
pende blikk. 

Ja, dender ranheimslukta! 

P. A. 



75 ar: 
Ole S. Barsta d 
R eida r Seines 

70 dr: 
Ludvik Grytba k 

60 dr: 
A strid Borgen 
Torbj0rn Stenha u g 
P eder Moen 
K a rl Solem 
Aud Eidem 
Willy Fredriksen 

50 dr: 
Erling Gjersta d 
Joha n Svendsen 
J a n Storti 
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